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SMOLIVECKÝ 
MĚSÍČNÍK 
 měsíčník obcí Mladý Smolivec, 

Starý Smolivec, Radošice, Budislavice a Dožice
 

 

Poslední smolivec music? 
Netradičně v neděli 20. 4. 2014 se všichni příznivci 

hudby sešli v KD Starý Smolivec. Protože pondělí bylo 
Velikonoční, nebyl důvod sedět doma. Na sociální síti jsme 
se dozvěděli, že tato akce je brána jako poslední, pořád 
doufáme, že se rozhodnutí organizátorů ještě zvrtne. 

I když to ze začátku nevypadalo vůbec hezky a sál 
byl skoro prázdný, postupem času se účast vyšplhala cca na 
50 návštěvníků. Plakát jsme viděli bohužel pouze v KD, 
z okolních vesnic moc lidí nedorazilo.  

Do tance se ze začátku nikomu nechtělo, ale vlivem 
alkoholických nápojů se nakonec zvedl snad každý 
a zatančil si s úsměvem. Dokonce 
i obsluha za barem se skvěle 
bavila . 

Tentokrát na nás nečekaly 
žádné soutěže, ale co se týče 
hudby, přišel si každý na své. 
Holky Kubů jsme tentokrát slyšeli 
v sesterském duetu. Musím je 
pochválit, šlo jim to. Našlo se více 
odvážlivců, kteří si vyzkoušeli 
karaoke. 

Pokračování na straně 4 
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Po roce zase Velikonoce 

Sice máme už po Velikonocích, ale i tak se s Vámi podělím o pár informací ohledně 
jejich slavení. Některé možná použijete i příští rok.   

Recepty našich babiček na velikonočního beránka:

Ingredience: 
180 g polohrubé mouky 
100 g cukru krupice 
80 g másla 
2 ks vajec 
1 lžička prášku do pečiva 
              vanilkový cukr 
              citrónová kůra  
              rozinky na ozdobu 
              tuk na vymazání formy 
              polohrubá nebo hrubá mouka na 
vysypání formy 
              moučkový cukr na pocukrování 
Postup: 
1. Žloutky třeme asi čtvrt hodiny s 
cukrem a změklým máslem 
2. Přidáme prosátou polohrubou mouku 
smíchanou s práškem do pečiva, 

vanilkový cukr, citrónovou kůru a 
nakonec zlehka vmícháme tuhý sníh z 
bílků (v misce metličkou ušleháme z 
bílků sníh, bílek musí mít pokojovou 
teplotu!) 
3. Těsto vlijeme do dobře tukem 
vymazané a polohrubou nebo hrubou 
moukou vysypané formy a pečeme v 
předehřáté troubě nejdříve 15 minut na 
200 °C, potom teplotu zmírníme a 
pečeme asi 30 minut na 180 °C 
4. Po upečení necháme beránka ještě 
chvíli ve formě, až se těsto trochu 
odtáhne od stěn, pak ho opatrně 
vyklopíme 
5. Dvě rozinky dáme místo očí, jednu na 
čumáček a vydatně pocukrujeme 
moučkovým cukrem. 

Ingredience: 
4 vejce, žloutky a bílky zvlášť 
250 g krupicového cukru 
1 vanilkový cukr 
300 g polohrubé mouky 
200 ml slunečnicového oleje 
1 prášek do pečiva 
kůra z 1/2 citronu 
špetka soli 
sádlo na vymazání formy 
hrubá mouka na vysypání formy 
Postup: 
 
1. Troubu předehřejte na 180 °C. 
Žloutky utřete společně s krupicovým a 
vanilkovým cukrem do světlé pěny 

(můžete vyšlehat také v kuchyňském 
robotu). 
2. Ke žloutkům vlijte olej a míchejte 
vařečkou, až se směs zcela spojí. 
3. Přidejte mouku smíchanou s práškem 
do pečiva a citronovou kůru. Opět 
promíchejte. Nyní přilijte asi 100 ml 
vody, aby bylo těsto spíš řidší. 
4. Ve zvláštní misce vyšlehejte bílky na 
tuhý sníh. Na začátku přidejte špetku 
soli, která vám pomůže, aby byl sníh co 
nejpevnější. Opatrně ho po částech 
zapracujte do těsta, spíše ho zatírejte, 
než abyste míchali. 
5. Formu důkladně vymažte sádlem. 
Díky tomu půjde beránek po upečení 
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krásně vyklopit (a sádlo je k tomuto 
účelu skutečně bezkonkurenční). 
6. Vymaštěnou formu vysypte hrubou 
moukou, strouhankou nebo dětskou 
krupičkou. Měli byste spěchat, aby vám 
nespadl sníh a beránek v troubě 
správně vyběhl a byl nadýchaný. Pokud 
to chcete provést v klidu a důkladně, 
vymažte si formu rovnou na začátku. 
7. Těsto nalijte až po okraj připravené 
přední části formy, přiklopte druhou 
půlkou (pokud ji forma má), postavte na 

plech, vložte do trouby a pečte ve 
vyhřáté troubě zhruba 45 minut. 
8. Pokud máte jako my beránka i se 
zády, po upečení tento díl odklopte, aby 
mohl beránek chladnout. Až bude 
vlažný, vyklopte ho z formy úplně. 
Posypte cukrem a dozdobte podle 
fantazie tak, aby se co nejlépe vyjímal 
na sváteční tabuli.

 

Dále jsem si našla 7 velikonočních tajemství našich babiček pro příjemné prožití těchto 
svátků.  

1. Pro úsměv. Středě se říká Popeleční, škaredá. Z toho vyplývá, že se nikdo nemá 
mračit, jinak byste se mračili každou středu celý rok. Dále se ve středu vymetaly 
komíny, pálí kočičky z loňska a popelem se maluje křížek na čelo v kostelech.  

2. Proti zdravotním potížím. Na Zelený čtvrtek jezte jenom zelenou stravu, špenát, 
zelí, abyste byli celý rok zdraví. Ráno snězte chléb nebo housku namazanou medem, 
uchráníte se před hadím uštknutím, bodnutím vos a sršňů. Také se zametá a utírá 
prach, který se pak vyhodí ven „za plot“, aby se Vašeho domu nedržely myši, blechy i 
další „havěť“. Vynáší se i smetí, ať na Vás nemůže nic, co škodí. 

3. Pro bohatství. S Velkým pátkem je spojena magická síla země, je to den, kdy se 
otevírají na chvíli poklady a dějí zázraky. Nesmí se rýt ani nijak hýbat se zemí. Poklad 
poznáte podle toho, že na místě září a kvete kapradí nebo z místa vychází zvláštní 
světlo. Nikomu nepůjčujte žádný předmět ze své domácnosti, pátek je prý den, kdy by 
někdo mohl s půjčenou věcí čarovat. 

4. Proti smůle. Bílá sobota, den světla. V noci, ze soboty na neděli se zapalují ohně jako 
symbol života. Vrcholí barvení vajec, symbolu plodnosti a života. Tradičními barvami 
jsou žlutá, červená, modrá, bílá a černá. Všechny mají svůj význam. Ale nesmí jít o 
vyfouknutá vajíčka, jen plná, jinak by neměla magickou moc. Červená znamená lásku a 
ochranu, žlutá blahobyt, zelená uzdravuje, blankytně modrá dává naději. Bílá barva prý 
patří smutku i smrti, čistě černá připomíná démony a tmavě modrá přináší rány, dříve 
mor či modřiny.  

5. Pro lásku. Nedělí pokračuje a vrcholí svátek. Kdo přijde k Vám domů, musí dostat 
kousek mazance nebo beránka, jako dar pocestnému. Dodnes se zdobí mazanec 
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křížem, odnepaměti univerzálního symbolu věčnosti. Po odeznění „vážných“ svátků 
přichází pondělí, kdy jsou ženy šlehány pomlázkami na omlazení.  Panny se šlehají bez 
ozdoby, po ránu, na oplátku koledník dostane barevné stužky na ozdobu a vajíčka. 
Červenou barvou dává dívka najevo, že mládence miluje, žlutou mu přeje bohatství, 
podobně jako barvami na vejcích. Pruty by měly být vždy čerstvě uříznuté, aby měly 
moc. 

6. Pro utužení zdraví. Polévání, umývání vodou je rozšířený zvyk, voda je další ze 
symbolů života a Velikonoc, čistí a zajišťuje zdraví. Potok, řeka jsou o svátcích symbol 
krve Krista, mytí je rituál k jeho poctě a přičítá se mu zázračná uzdravující moc. 

7. Pro štěstí. Každý by měl dostat na Velikonoce dáreček, aby ho beránek „nepokakal“, 
neignoroval lakomce co do obrody těla i mysli. Dříve se darovali beránci, jidáše. V době 
Velikonoc se dříve i odpouštěly dluhy a nesměla být vyžadována otrocká práce.  

Možná, že jste již o některých těchto tradicích věděli. Pro mě jsou některé nové, ale i 
tak jsem se podle nich už letos řídila a budu doufat, že mě do nového roku nic 
hrozného nepotká.   

Aneta Slavíčková 

Pokračování z titulní strany 

Mnoho lidí se ptalo, proč je tato akce poslední. Zeptala jsem se za Vás hlavního 
organizátora Romana Karlíka, jak to bude dál. 

Tak co Ty na to, opravdu nás zklameš s tím, že nedělní akce, byla poslední? 
Akce to byla opravdu poslední. Při nejmenším na delší dobu, a i když se mě snaží lidi 

přesvědčit, abych pokračoval, nepočítám, že budu v horizontu cca 1 roku dělat další 
(alespoň ne 'pod stejnou hlavičkou - SmolivecMusic'). Řekla bych, že na hlavičce ani tak 
nesejde, jako na tom, že to u nás ožije  

Kolik akcí bylo již zorganizováno? 
Kolik už ani nevím. Řekl bych, že tak 6. Ale splývá mi to (až asi na 3 výjimky, ze 

kterých jsem byl nadšený, jak se povedly). Nebuď skromný, každá akce byla super a to by Ti 
myslím potvrdil každý, kdo na akce přišel. 

Kdo ti nejvíce pomáhal s přípravou, ať už sálu nebo plakátů? 
Nejvíc mi samozřejmě pomáhal Matěj Palatý, byly to vlastně naše společné akce. On 

se vždycky staral o přípravu sálu, dekorace, moderoval celý večer a připravoval soutěže. 
Velké díky taky patří Oťasovi, který také vždy přidal ruce k dílu, Jirkovi Benešů za pomoc s 
topením v začátcích, Evě (starostce) za zapůjčení aparatury a umožnění pořádat tyhle akce. 
A na mně bylo 'jen' vymyslet, jaká to bude akce, připravit plakáty, zorganizovat všechny tyto 
lidi, stahovat po večerech klipy, když je zima tak topit a celý večer hrát a postarat se o 
stránky na facebooku. Patří Vám velké DÍKY!!! 
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Byl jsi vždy spokojen s účastí? 
S účastí jsem byl spokojen tak napůl. Vážím si stálých účastníků, bohužel jsem 

nepřišel na to, jak tam dostat i ty ostatní opakovaně, což ale vidím jako svou chybu… Na 
poslední akci chyběly plakáty, mnoho lidí o tom ani nevědělo, proto si myslím, že nebyla 
účast příliš vysoká. 

Je něco, co by si chtěl vzkázat? 
Asi zase poděkovat všem za to, že chodili a těm co mi pomáhali za tu pomoc (i přes 

to, že za to nikdo z nás neměl ani korunu). A asi bych se taky měl 'omluvit' těm, kteří se těšili 
na další akce. Přesně tak, velmi si vážíme toho, že jste se do takových akcí pustili. 
Doufáme, že i když se tady bavíme o poslední, poslední přece jen nebude . 

Něco na závěr? 
Na úplný závěr bych rád lehce odtajnil, že se mi v hlavě pomalu začíná rýsovat 

myšlenka na něco nového, ale zatím si podrobnosti nechám pro sebe (prozradit můžu jen to, 
že to budou pravděpodobně jen jednorázové záležitosti a bude to "kurva velké"). Teda, tak 
to si nám nasadil brouka do hlavy, ale určitě se máme na co těšit. 

Romane, rádi bychom nejen Tobě, ale i celému týmu, který organizoval večery, moc 
poděkovali. Měli jste s tím hodně práce, strávili jste nad tím mnoho času, a i když se 
vždycky nenaplnil sál, neodradilo Vás to a jeli jste dál. Dneska už se lidi jen tak nescházejí a 
jak jsi zmínil, nedělají nic zadarmo.  

Samozřejmě patří poděkování i starostce Evě Kubové, že Vám umožnila tyto akce pořádat a 
v neposlední řadě obsluze v KD. DĚKUJEME!!! 

Veronika Straková 

Rachtání ve Starém Smolivci 

K Velikonocům neodmyslitelně patří tradiční zvyky 
a tradice. Zaměřila jsem se na „Křístání“, u nás nazývané 
„Rachtání“. Každé Velikonoce prochází naší vsí průvod dětí, 

naši nejmenší ze školky, ale i starší ze základní školy. Pod dohledem 
je mají většinou ti nejstarší tzv. páni a podpáni. Chodí se dvakrát ve čtvrtek, 

čtyřikrát v pátek a v sobotu brzo ráno. Začátek je „U křížku“ – u Fialů 
v průhonu. Jeden z pánů se pomodlí a vyráží se napříč celou vsí. Následuje 
druhé modlení u Štípků a nakonec u kapličky na Borku. V sobotu se jde 
vyrachtávat. Sraz je v půl páté u Valentů. Chodí se od domu k domu 
a u každého se zpívá „Jidáš“. Vykoledovaná odměna v podobě vajíček, 

sladkostí a peněz se rozdělí na seníku. Letošního průvodu ve Starém Smolivci se zúčastnilo 
26 dětí. Myslím si, že je to krásné číslo a doufám, že v dohledné době tato tradice neupadne 
v zapomnění. 

Michaela Nesvedová 
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Brigády SDH Mladý Smolivec 
Ve dnech 12. 4. a 26. 4. se konaly brigády Sboru dobrovolných hasičů Mladý 

Smolivec. Členové sboru se v 8 hodin ráno sešli před obecním úřadem a vyrazili na sběr 
kamene. Nejdříve se kámen sbíral na poli za bytovkami v Mladém Smolivci a podruhé na 
poli u Metelského rybníka. Celkem se sesbíralo asi 7 valníků kamene, které se vozily na 
pozemek u kravína Agrochov-Kasejovice. Každá z brigád trvala asi 4 hodin. První brigády 
se zúčastnilo dohromady 27 lidí a někteří nebyli ani z hasičského sboru, ale i přesto přišli 
pomoci. Druhé se zúčastnilo 22 a z toho také 2 děti, které s nadšením řídily jeden z traktorů. 
A jelikož se blíží pálení čarodějnic, rovnou se na druhé brigádě začala připravovat hromada 
klestí a dřeva na louce za Mladým Smolivcem směrem na Radošice, kde to vše ve středu 30. 
shoří podle dávných tradic. Jsme rádi, že se zúčastnilo tolik lidí, protože ve větším počtu ta 
práce rychleji utíká.  

Aneta Slavíčková  

Fotbalisté si vedou skvěle 
Celá fotbalová sezóna je v plném proudu a naši fotbalisté si nevedou vůbec špatně. 

Naposledy jsem Vás informovala o prvním zápase se Štěnovicemi, kde naši hráči 
prohráli na penalty a odváželi si tak domů jeden bod. Hned další kolo se konalo na hřišti ve 
Starém Smolivci, kde se náš tým utkal se Strážovem. Tohoto soupeře bývá těžké porazit, ale 
i přes to dokázal TJ Starý Smolivec zvítězit 4:2. Góly v tomto zápase dával Krejčík, bratři 
Strejcové a Pavel Nachtman. Já jsem se tohoto utkání bohužel nezúčastnila, ale fanoušci 
mluvili o velkých výkonech a skvělé náladě. Další víkend jsem si udělala výlet do Přeštic, 
kde se konal další zápas. Utkání končilo remízou 2:2 po vstřelených gólech od Karla 
Boušeho a Oťase Strejce. Následovaly penalty, ve kterých nakonec zklamal Petr Kub, který 
přijel posílit náš tým. Hráči si opět odváželi jeden bod. Další víkend přišlo na řadu utkání na 
domácím hřišti s Horažďovicemi. Tentokrát dával gól Hrkel, Procházka, Strejc, ale ani to 
nestačilo k vítězství a TJ Starý Smolivec prohrál 3:4. To však fotbalisty neodradilo a ti se 
v plné síle vydali na hřiště ve Starém Plzenci. Tentokrát to byla čistá výhra 2:0, o niž se 
zasloužil Standa Procházka a Michal Tyrpekl. 

Myslím si, že když hráči zapracují na penaltách, mohou jarní fotbalovou sezónu 
ukončit na velmi dobré pozici. Prozatím se drží na 4. místě v tabulce, což není marné. 
Samozřejmě je na hřišti znát velká ztráta Honzy Strejce, ale tak to někdy bývá. Naopak ve 
velmi dobré formě je Standa Krejčík, který podává skvělé výkony. 

Jaro ještě nekončí a já se nemůžu dočkat příštích zápasů, o kterých Vás budu i nadále 
informovat. 

Veronika Kubová 
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 6 let aktivní činnosti MAS sv. Jana z Nepomuku 
Na webu http://mas.nepomucko.cz je v rubrice Dokumenty / Info bulletiny ke stažení souhrnná 
výroční zpráva MAS za období 2008-2013. Díky působení MAS v území se podařilo především 
podpořit 85 rozvojových projektů v mnoha oblastech, v celkové částce 30,3 mil. Kč. Tím ale činnost 
naší organizace zdaleka nekončila. Spolu s partnerskými MAS jsme získali finanční prostředky na pět 
tzv. projektů spolupráce, které jsou buď již úspěšně zrealizovány, nebo se dosud realizují.  

Oblíbenými se staly rovněž i naše dva vlastní grantové programy - Startér a Maličkosti. Díky 
Startérovským projektům jsme v minulém období mohli podpořit 21 zajímavých projektů 
neformálních skupin mladých či žen, které za sebou v mnoha případech zanechali v regionu velmi 
hmatatelnou stopu.  

Díky kulturním a vzdělávacím akcím regionu, které jsme organizovali nebo spoluorganizovali, se mohli 
návštěvníci podívat do běžně nepřístupných zámků, zažít nevšední představení, okusit řemesla a vůni 
venkova na vlastní kůži, pravidelně se vydávat s kolem a mapou za poznáním krajiny, vzít do ruky 
fotoaparát a zachytit krásy regionu ve dvou fotografických soutěžích, či se vydat do zahraničí, do Litvy, 
Polska nebo Finska. 

Rovněž se nám podařilo zpracovat a vydat celou sérii regionálních brožur a publikací, které sklízejí 
velký ohlas nejen v rámci regionu. Vážíme si, že jsme mohli spolupracovat na jejich tvorbě s takovými 
Mistry, jako byl např. Otakar Brousek st., který pro nás namluvil celkem devět regionálních pověstí na 
CD nosič.  

Od roku 2008, kdy byla naše MAS vybrána k realizaci svého rozvojového plánu, se podařilo úspěšně 
projít celou řadou složitých administrativních procesů a úkonů, které naší organizaci ukládala jak 
legislativa ČR, tak i pravidla a požadavky administrátorů Programu rozvoje venkova, ze kterého byly 
dotační prostředky pro region Nepomucka a Spálenopoříčska poskytnuty. Z vlastní zkušenosti při 
realizaci projektů podpořených z dotačních titulů mohu říci, že vyhovět a splnit všechny nutné 
administrativní úkony je velmi náročné. Pracovníci kanceláře naší MAS kromě uvedených činností 
navíc nad rámec svých povinností všem podpořeným žadatelům z našeho území poskytovali a stále 
poskytují poradenství a pomoc při administraci a realizaci projektů. Především díky této pomoci 
nebyly při kontrolách již realizovaných projektů zjištěny zásadní problémy a přislíbené dotace byly 
Státním zemědělským intervenčním fondem proplaceny. Nejen za uvedenou podporu realizátorům 
projektů, ale především za práci odvedenou pro naši organizaci v uplynulých letech patří pracovníkům 
kanceláře MAS velké poděkování.  

K tomu, zda bude naše organizace působit v regionu i v dalším unijním období, může nyní napomoci 
každý z nás. Věříme, že se to podaří a za dalších 6 let přineseme souhrnnou výroční zprávu třeba i 
v rozsáhlejší podobě. 

 

Ing. Jindřich Jindřich, předseda MAS 

Dýcháme za Tojickou hrušeň 
V průběhu jara byly na obecním úřadu v Tojicích realizovány tematické přednášky/workshopy, 
vztahující se k projektu „Dýcháme za Tojickou hrušeň“ podpořenému Nadací VIA ve Fondu místních 
iniciativ. Aktivitu občanského sdružení Pod Zelenou Horou podpořila také obec Tojice finančním 
darem ve výši 5000,- Kč či poskytnutím zázemí zcela zdarma. 

http://mas.nepomucko.cz/�
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Kurzy pravidelně navštěvovalo zhruba 15 místních i 
přespolních žen, které se pod vedením lektorky Mgr. Ivany 
Sieberové z městského muzea v Klatovech dozvěděly 
nejen mnoho zajímavostí na téma přírody, stromů a jejich 
ochrany, ale také se naučily na souvisejících rukodělných 
kurzech několik řemeslných technik, které budou moci 
v budoucnu využít nejen pro radost, ale třeba i drobný 
přivýdělek. 

Další fáze projektu zahrnovaly například dobrovolnickou 
práci při úpravě tojické aleje do Louček, vznik speciálního landartového díla - kmene, na kterém jsou 
obtisknuty dlaně všech osob, zapojených do projektu a Jaroslavem Hodkem ze Spáleného Poříčí 
vyřezána tematická plastika, či v neposlední řadě výsadbu nové hrušně, která by měla poskytnout 
budoucím generacím „Tojičáků“ úrodu i stín, tak jako se tomu stalo před zhruba 300 lety, kdy byla 
vysazena hrušeň původní - vyvrácená v roce 2007 orkánem Kyrill a přesto následně ověnčená Nadací 
partnerství titulem „Strom hrdina“. 

Příběh Tojické hrušně na http://www.tojice.cz/cs/aktualne/tojicka-hrusen-se-vrati-domu, byl 
publikován na podzim 2013 i v těchto novinách. 

Pavel Motejzík, předseda OS Pod Zelenou Horou 

 

 
Tip na knihu o poustevnách a poustevnících 

 

Kde všude žili dle legend či písemných pramenů v Plzeňském kraji poustevníci? 
A co konkrétně na jižním Plzeňsku? Jaké poustevny po nich zbyly, a jaké příběhy 
se o nich vyprávějí? To vše se dozvíte v nové publikaci, která zahrnuje i oblast 
jižního Plzeňska, konkrétně např. Žinkovy, Prádlo, Hradiště u Blovic, Chynín, Seč, 
Dožice, Vrčeň, Zelenou Horu a další a další místa. Do konce května zároveň 
probíhá i tematická výstava v Muzeu církevní diecéze ve Františkánské ulici v 
Plzni, kde si můžete publikaci rovněž zakoupit. Doporučená prodejní cena je 
230,-Kč. Kontakt na nakladatele: www.nakladatelstvi-cl.cz. 

 

Pavel Motejzík 

 

Členové redakčního týmu: 

Karolína Černá, Aneta Slavíčková, Veronika Straková, 
Jiří Krejčík, Veronika Kubová, Michaela Nesvedová 

http://www.tojice.cz/cs/aktualne/tojicka-hrusen-se-vrati-domu�
http://www.facebook.com/l.php?u=http%3A%2F%2Fwww.nakladatelstvi-cl.cz%2F&h=FAQEQVVIV&enc=AZMTq_CF6FLK9PWU7LmqOJXEam7PpEschXsd_rvXPEWAlk6-6rYVr6SwHK_B311KPm1_cae89B3-heAwUf3gCw-9lLXvolGkLjiaz26JSNyyUgS88I9Q_g2-vxDGA2_H5YFcJJcmqbnvoNbwiCxCYnEH&s=1�

